
گروه خبر: رئیس جمهور کشــورمان صبح روز گذشــته بــا حضور در مجلس 
شــورای اســامی، لایحه بودجه ســال  ۱۴۰۴ را تقدیم پارلمان کرد. مسعود 
پزشکیان طی نطقی که در صحن مجلس داشت، یکی از چالش های موجود 
کشــور را اصاح در یارانه های انرژی دانست و با اشاره به افزایش ۴۰ درصدی 
مصرف بنزین نسبت به 5 سال گذشته، تصریح کرد: »میزان مصرف بنزین در 
سال جاری، نسبت به سال 98 حدود ۴۰ درصد افزایش پیدا کرده است، این 
در حالی است که میزان جمعیت و درآمد ملی بسیار کمتر از این است. امروز 
هزینه تمام شده بنزین بدون لحاظ قیمت نفت، که شامل هزینه پالایش، هزینه 

حمل فرآورده و هزینه جایگاه دار است حدود 8 هزار تومان می شود.« 

در صحن خانه ملت �
رئیس جمهور طی ســخنانی در صحن علنی مجلس، ضمن تشریح و 
توضیح ابعاد و ویژگی هــای این لایحه گفت : امروز لایحه بودجه ۱۴۰۴ را 
که دســترنج دو ماه کار مســتمر همکاران من در دولت بوده است جهت 
بررســی تقدیم شــما بزرگواران می کنم. رئیس جمهــور در ادامه، دقت در 
اجرای قانون برنامه هفتم توسعه،  عدالت محوری، توجه به شرایط موجود 
منطقه و توجه به رشد اقتصادی و کاهش تورم را ۴ اصل اولویت دار دولت 
در تدوین لایحه بودجه سال آینده برشمرد و افزود: »از زمان تدوین لایحه 
همکاران بنده به دقت تکالیف برنامه هفتم را تبیین و بنده در احکام وزرای 
دولت بر رعایت تکالیف برنامه هفتم تاکید داشته ام. انطباق احکام بودجه 
بــا تکالیف برنامه هفتم همواره مدنظر بوده اســت و در گزارش یک فصل 

این را ترسیم نموده است.«
پزشــکیان با اشاره به شــرایط منطقه، توجه به تهدیداتی که متوجه ملت 
ایران اســت را از جمله موضوعات اولویــت دار در تدوین لایحه بودجه عنوان 
کــرد و گفت : »در ارقام بودجه اطمینان حاصل شــده اســت که تقویت بنیه 
دفاعی یکی از اولویت های اصلی دولت باشد و همچنین توجه جدی به رشد 
اقتصــادی و کاهش تورم به عنوان هدف عالی برنامه هفتم ســرلوحه احکام 

بودجه بوده است.«
رئیس جمهــور یکی از مهمتریــن اصاحات در ســاختار بودجه را تاکید 
بــر پرداخت به ذینفع نهایی از طریق هوشمندســازی بودجه دولت و اجرای 
تخصیــص اعتباری مطابق بنــد )ب( ماده )۱3( قانــون برنامه هفتم عنوان 
کرد و گفــت:  »در بخش دوم لایحه نیز کلیات اعتبار، در قالب برنامه اجرایی 
تقدیم مجلس خواهد شــد. به منظور تحقق بســیاری از احکام برنامه هفتم 
در خال تبصره های بودجه، احکام اجرایی بودجه تدوین و پیشــنهاد شــده 
است. به طور خاص برنامه افزایش ظرفیت تولید نفت، ایجاد ذخایر دارویی از 
طریق مشارکت با بخش خصوصی و تقویت منابع بنیه دفاعی، مدیریت کنترل 
تعهدات و تضامین دولت،  مدیریت توزیع عادلانه آب،  مدیریت بافت فرسوده و 
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خبرنگارانی که مشمول عفو نشدند 

روز گذشته اصغر جهانگیر سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری،  به سوالات 
خبرنگاران پاســخ داد. او در این نشست به ســوال خبرنگار »هم میهن« درباره 
روزنامه نگاران محبوس هم پاسخ داد. سوال مبنی بر این بود که با توجه به مورد 
عفو قرار گرفتن برخی از زندانیان سیاســی طی عفو اعام شده در اعیاد اخیر 
انتظار می رفت که روزنامه نگاران محبوس یعنی ویدا ربانی، ســعیده شفیعی و 
روح الله نخعی و همچنین الهه محمدی و نیلوفر حامدی هم مشمول این عفو 
قرار گیرند؛ علت عدم اعام اسامی این افراد در میان عفوشدگان چه بوده است؟ 

آیا حساسیت خاصی نسبت به عفو و آزادی روزنامه نگاران وجود دارد؟
سخنگوی دستگاه قضا در این باره گفت: »عفو مقام معظم رهبری به عنوان 
یک عفو معیاری در ســال ۱۴۰۱ و در جریان اغتشاشــات مشمول متهمین و 
محکومانی شد که پرونده آنها واجد شرایط بود. پرونده افرادی که مشمول آن عفو 

می شدند، مختومه شد. اما پرونده تعدادی از افراد مربوط به اغتشاشات نبود بلکه 
مرتبط با سال های قبل از آن در حوزه های مختلف از جمله در حوزه های امنیتی 

بود که در سیر رسیدگی قرار داشت.« 
جهانگیر همچنین با اشاره به پرونده الهه محمدی، خبرنگار روزنامه هم میهن 
و نیلوفر حامدی، خبرنگار شرق، عنوان کرد: »پیگیری های ما نشان می دهد آن 
بخش از پرونده این افراد که مربوط به ۱۴۰۱ بود مشــمول عفو شد اما اتهاماتی 
مربوط به پیش از این زمان داشتند که امنیتی بود و به حوزه خبر مربوط نبود، این 
پرونده ســیر مراحل اجرایی خود را دنبال و به اجرای احکام ارسال شده است.« 
او درباره حساســیت نســبت به خبرنگاران هم تاکید کرد که دستگاه قضایی از 
سال های گذشته اطاع رسانی و تاش برای ایجاد شفافیت در حوزه های مختلف 
را در دستور کار قرار داده و انتقاد از این دستگاه و پیگیری برای بررسی موضوعاتی 
که در این حوزه صورت می گیرد را از خبرنگاران درخواست کرده است. سخنگوی 
قوه قضائیه اضافه کرد:»نه تنها هیچگونه حساسیتی نسبت به خبرنگاران نبوده 
بلکه تاکنون حمایت های لازم از اصحاب رسانه صورت گرفته است زیرا ما اعتقاد 
داریم هرجا اصحاب رسانه و خبرنگاران در جهت تنویر افکار عمومی، حاکمیت 
را یــاری کردند، وظایف نظارتی حاکمیت به درســتی انجام می شــود. بنابراین 
امیدوارم برخورد با معدود افرادی که تحت پوشش رسانه اقدام به اقدامات مجرمانه 
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حمایت از مسکن محرومین، در لایحه بودجه دیده شده است.«

رئیس جمهــور در ادامه اظهار داشــت: »دولت در راســتای اجرای کامل 
برنامه قانون جوانی جمعیت، با افزایش مستمری خانواده های پرجمعیت در 
پی اجرای عدالت است؛ بدیهی است هزینه خانواده های پرجمعیت بیشتر 
از خانواده های کم جمعیت می باشــد، لذا لازم اســت پرداختی بابت فرزند، 
افزایش پیدا کند. در لایحه بودجه، تامین نظام ســامت و کاهش پرداختی 
از جیب و منابع لازم برای بخش ســامت، متناسب با توزیع منصفانه هزینه 

دیده شده است.«
رئیس جمهــور  به افزایش اعتبــارات در حوزه آب، توســعه ریلی، محیط 
زیســت و مســکن محرومین در لایحه بودجه سال آینده اشــاره کرد و گفت: 
»احکام لازم جهت هزینه هدفمند منابع نیز در این بخش ها پیشــنهاد شده 

است.« 
پزشــکیان واقع بینی در اعداد و ارقام را از نکات برجسته بودجه تقدیمی 
بــه مجلس عنوان کرد و افزود: »پرداخت مطالبات گندم کاران و ســهم نظام 
هدفمنــدی در بخش ســامت، پاداش بازنشســتگان و مصــارف لازم برای 
متناسب ســازی حقوق بازنشستگان مطابق قانون دائمی دیده شده و سعی 

برآن است که در منابع درآمدی دقت لازم صورت گیرد.«
پزشــکیان با اشــاره به الزام دولت در قانون برنامه هفتم به بهادارســازی 
بدهی ها افــزود: »بدهی دولت به تامین اجتماعی باید بازپرداخت گردد. در 
بخش اول برای بهادارســازی  بدهی حدود 2۰۰ هــزار میلیارد تومان منابع 
درنظر گرفته شــده و در بخــش دوم نیز واگذاری اموال به میــزان 2۰۰ هزار 

میلیارد تومان دیگر محاسبه شده است.«
پزشکیان یکی از چالش های موجود کشور را اصاح در یارانه های انرژی 
دانســت و با اشــاره به افزایش ۴۰ درصدی مصرف بنزین نســبت به 5 سال 
گذشــته، تصریح کرد: »میزان مصرف بنزین در سال جاری، نسبت به سال 
98 حدود ۴۰ درصد افزایش پیدا کرده اســت، این در حالی است که میزان 
جمعیت و درآمد ملی بســیار کمتر از این است. امروز هزینه تمام شده بنزین 
بدون لحاظ قیمت نفت، که شامل هزینه پالایش، هزینه حمل فرآورده و هزینه 
جایگاه دار است حدود 8 هزار تومان می شود. امسال حدود 9۰ هزار میلیارد 
تومان و در صورت ادامه وضع موجود برای سال آینده باید ۱3۰ هزار میلیارد 
تومان بنزین وارد شــود که قیمت هر لیتر بنزین وارداتی، بین 3۰ تا ۴۰ هزار 

تومان هزینه بردار است.«

رئیس مجلس: بررسی لایحه از هفته آینده آغاز خواهد شد �
به گزارش خانه ملت، محمدباقر قالیباف در نشســت علنی روز گذشته، 
ضمن تشــکر از تقدیم لایحه بودجه در موعد مقرر به صحن علنی که مقارن 
با روز ملی و برنامه ریزی اســت، گفت: »بر اساس قانون در اول آبان ماه لایحه 

رئیس جمهور هنگام تقدیم لایحه بودجه 1404 واقعیت های 
قیمت تمام شده تولید و واردات بنزین را اعلام کرد

گزارش
یــک 

گزارش شهر

نقش بسیار پراهمیت تر است. گاهی اوقات یا به تذکرات پاسخ داده 
نمی شــود یا اگر هم پاسخی داده می شــود غیرقابل قبول است که 
تبدیل به سوال می شــود. به استناد به ماده 83 قانون شوراها وقتی 
یکی از اعضای شورا ســوالی مطرح کند باید ظرف حداکثر ۱۰ روز 
شهردار در صحن حاضر شود و پاسخ دهد. البته از آنجایی که این ۱۰ 
روز در قانون به صورت مشــروح توضیح داده نشده است نمی دانیم 
که آیا ۱۰ روز کاری ماک اســت یا ۱۰ روز تقویمی اما به هر شکل با 
اغماض چندروزه می توانیم این موضوع را بپذیریم اما اصل ماجرا این 
اســت که باید حتماً پاسخگویی صورت گیرد.« او افزود: »سوالی که 
بنده از شهردار تهران پرسیدم متعاقب دوبار تذکر کتبی بنده و یکی 
دیگر از اعضای شورای شهر بود که به دلیل ناکافی بودن توضیحات 
به تذکرات، مجبور به طرح ســوال شدیم و بر همین اساس شهردار 
تهران موظف است به استناد قانون در مهلت قانونی در صحن شورا 
حاضر و توضیحات لازم را ارائه دهد.«  رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل در پاســخ به این ســوال که چرا چمران از تعویق حضور زاکانی 
خبر داده؟ گفت: »شاید منظور آقای چمران این بوده است که یکی 
دو روز پاسخ به تعویق بیفتد اما پاسخگویی در مهلت مقرر را حتماً با 
جدیت دنبال می کنیم. به جای آنکه حاشیه سازی هایی از هر سمت 
مطرح شوند که اصل موضوع مخدوش شود باید در یک فضای سالم، 
آرام و در صحن شــورا این موارد مطرح شوند اما قانون صراحتاً گفته 
است که شهردار باید در صحن شــورا حاضر شود و در این خصوص 
توضیح دهد.« تشکری هاشــمی در پاسخ به سوال هم میهن درباره 
اینکه اگر از توضیحات شــهردار تهران قانع نشــوید، چه راهکاری را 
در پیش می گیرید؟ تاکید کرد: »ما دنبال قانع شــدن درباره ســوال 
نیستیم چراکه ما تحقیق و بررسی کردیم و می دانیم که اشکال وجود 
دارد بنابراین دنبال توجیه نیستیم. مهم ترین خواسته ما اصاح رویه 
در شهرداری است. شهردار تهران توضیح دهد که چرا این ایرادات به 
وجود آمده و رویه های ناصواب اصاح را انجام دهد ما قانع می شویم. 
اما اگر اصاح نشود طبق قانون در صورتی که 7 نفر از اعضای شورای 
شهر تهران نسبت به توضیحات شهردار قانع نشوند و اشکال را پابرجا 
ببینند، ابزار دیگر قانونی مانند استیضاح حتماً در جای خود مطرح 

خواهد بود.«

دو تذکر را تبدیل به سوال می کنم �
از ســوی دیگر ناصر امانی، عضو شــورای 
شهر تهران که دومین »طرح سوال« را کلید 
زده بود نیز از محفوظ نگه داشــتن حق طرح 
سوال خود خبر داده و در گفت وگو با هم میهن 
گفت: »من نخواستم وارد مرحله – استیضاح شهردار – بشوم. همان 
زمان کتباً اعام کردم که من قانع نشــدم و شرایطی گذاشتم که 
محقق نشده است. من از پاسخ به دو، سه تذکر خود قانع نشدم و 
یکی از آنها را تبدیل به تذکر کردم. دو تذکر دیگر که قانع نشدم را 
هم تبدیل به سوال نکردم. هر وقت زمینه اش فراهم شود آنها را هم 
تبدیل به سوال می کنم.« او با اشاره به دو سوال اخیر از شهردار تهران 
بــا موضوعات مختلف افــزود: »به لحاظ قانونی اشــکالی ندارد که 
شــهردار در یک جلسه به دو سوال پاســخ دهد اما چون موضوعات 
متفاوت اســت و اعضای شــورای شــهر تهران نیز ســوالاتی درباره 
پاسخ های شــهردار تهران دارند، بهتر اســت در دو جلسه جداگانه 
مطرح شود.«  مروری بر تاریخ شورای شهر تهران حاکی از آن است که 
در اکثر دوره ها سال آخر فعالیت شورای شهر تهران موضوع استیضاح 
شــهرداران مطرح شده اما به نتیجه نرسیده است. حال باید دید که 
بالاخره زور منتقدان شــهردار تهران به زاکانی و حامیانش در شورای 
شــهر تهران می رســد که در آخرین ماه های عمر این دوره مدیریت 

شهری استیضاح را به ثمر برسانند؟

روز گذشــته پیش از شــروع دویست وهفتادوسومین جلسه شورای 
شــهر تهران، مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران از حق وتوی 
خود استفاده کرد تا علیرضا زاکانی، شهردار تهران را از پاسخگویی به 
اعضای شورای شهر تهران برهاند؛ آن هم با بهانه اینکه »شرایط کشور 
اینطور اقتضا می کند.« اما این اولین بار نیســت که مهدی چمران 
اجازه حضور زاکانی جهت پاسخگویی به سوال اعضای شورای شهر 
تهران را وتو می کند. مهدی چمران پیش از شــروع جلســه رســمی 
شورای شهر تهران، در پاسخ به این سوال که علیرضا زاکانی چه زمانی 
برای پاســخ به »طرح سوال« سیدجعفر تشکری هاشمی به شورای 
شــهر تهران می آید؟ گفت: »سوالات به ســمع و نظر شهردار تهران 
رســیده و او - زاکانی - برای حضور و پاسخگویی اعام آمادگی کرده 
اســت. اما در حال حاضر به دلایل شرایط خاص حاکم بر کشور این 
موضوع را به وقتی دیگر موکول کردیم.« این در حالی است که طبق 
قانون شــهردار تهران ۱۰ روز پس از طرح سوال باید در صحن علنی 

شورای شهر حضور پیدا کرده و به سوال پاسخ دهد.

پاسخ قانونی وتو شد �
یازدهمین روز شهریور ســوده نجفی چهارمین سوال از شهردار 
تهران را با موضوع »ســاخت2۰۰ هزار واحد مسکونی« کلید زد. اما 
چمران اعام کرد که این سوال روال قانونی را طی نکرده و نجفی باید 
پیش از این درباره موضوع ســوال خود تذکر می داد. اما پس از آنکه 
زاکانی پاسخی به این موضوع نداد، سوده نجفی اعام کرد اگر سوال 
قبلی را تذکر محســوب کنند، هنوز بر طرح ســوال از شهردار اصرار 
دارد و با این اظهارنظر شهردار تهران باید با حضور در صحن شورا به 
سوالاتی در این خصوص پاسخ می داد. اما موضوعات بین المللی و 
شهادت سیدحسن نصرالله بهانه ای شد در دست رئیس شورای شهر 
تهران تا از حق وتو استفاده کرده و قانون را زیرپا بگذارند تا زاکانی از 
پاسخگویی بگریزد. درحالی که زاکانی بارها اعام کرده: »حاضر بوده 

در شورا به سوال نجفی پاسخ دهد اما چمران اجازه نداده است.«
رئیــس  تشکری هاشــمی،  ســیدجعفر 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر 
تهــران با ایــن وجــود روز یکشــنبه 29 مهر،  
پنجمین طرح ســوال از علیرضا زاکانــی را در 
خصوص »نحوه واگذاری ون های شهرداری« کلید زد. با این وجود باز 
هم چمران »شرایط خاص حاکم بر کشور« را دستاویز قرار داد تا زاکانی 
را از طرح ســوال نجات دهد. این اقدام چمران توسط کارشناسان و 
حتی در فضای مجازی با واکنش های بســیاری روبه رو شد و برخی 
حتی به گذشته اشاره کرده و مقصر اصلی شرایط کنونی کشور و ورود 
جــدی »محمــود احمدی نژاد« به عرصه سیاســت و رســیدنش به 
ریاســت جمهوری را چمران دانســتند. چراکــه در دوره ریاســت او 
احمدی نژاد به شهرداری رسید و آنجا را سکوی پرتابی برای رسیدن به 

پاستور تبدیل کرد.

نزدیک شدن زاکانی به استیضاح �
اما تشکری هاشــمی به صراحت اعام کرد که زاکانی باید به شورای 
شهر بیاید و پاسخگوی سوالش باشد. او در تشریح سوالش از شهردار 
گفت: »اعضای شورای شهر در یک بخش وظیفه قانونگذاری و تدوین 
ضوابط و مقررات دارند و در بخش دوم نقش آنها نظارتی است که این 

آخرین وضعیت طرح سوال از علیرضا زاکانی و موضع مهدی چمران

دومین وتوی آقای رئیس

گزارشگرشهریهممیهن
پریسا هاشمی
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خبرنگارقضاییهممیهن
شادی مکی

مهــدی اقراریان، رئیــس کمیته نظارت شــورای 
اسامی شــهر تهران، توضیحات بیشتری درباره 
سفرهای خارجی کارکنان شهرداری تهران داده و از 
نامه مرکز ارتباطات بین الملل شــهرداری تهران با 

مضمون مستثنی بودن سفرهای خارجی کارکنان شهرداری  خبر دارد. 
مهدی اقراریان ابتدا از پروژه های رسانه ای علیه منتقدان زاکانی پرده 
برداشته و گفت: »شاهد هستیم که وقتی اعضای شورای شهر یا منتقدین 
شــهردار، سوالی را طرح کرده و یا بر اساس وظایف قانونی خود تذکری 
می دهند؛ برخی افراد شناخته شده، بافاصله اقدام به تخریب منتقدین 
در فضای مجازی می کنند. ما متعجب می شــویم که چرا برخی افراد با 
هدفی نامعلوم، به محض انتقاد نمایندگان مردم برحسب وظایف قانونی 
خود، به عملیات رسانه ای می پردازند. باید بگوییم مواردی که در فضای 
مجازی درباره منتقدین مطرح می شــود؛ خاف واقع بوده و در راستای 
اعمال فشار به آن هاست. پیش از این گفته شده و باز هم تأکید می شود 
که این دســته از اقدامات باعث عقب نشینی از حقوق قانونی منتقدین 
نخواهد شــد.« اقراریان درباره روال صدور روادید برای شهردار و کارکنان 
شــهرداری برای انجام ســفرها و مأموریت های خارجی نیز تاکید کرد: 
»نامه ای از وزارت امور خارجه به وزارت کشور ارسال شده مبنی بر اینکه: 
»نامه مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران – محمدخانی – در 
خصوص روادید کارکنان شهرداری به پیوست ارسال می گردد. در همین 
راســتا به اطاع می رساند شــهرداری تهران درخواست صدور گذرنامه 
خدمت و یادداشت روادید از نمایندگی های خارجی اعزام کارکنان خود به 

خارج از کشور می کند. مکاتبات مربوط به سفرهای خارجه شهرداری ها 
از طریق وزارت کشــور انجام می شود. شــهرداری تهران اعام می کند؛ 
این نهاد مستثنی است و به صورت مستقیم و بدون نیاز به مکاتبه وزارت 
کشور می تواند اقدام کند. با عنایت به مطالب فوق درخواست می شود 
موضوع و ترتیبات اعزام کارکنان شهرداری ها بررسی و نتیجه جهت انجام 
اقدامات بعدی اعام شود.« طرحی هم اخیراً مطرح شده تا شورای شهر 
تهران موضوعات را پیگیری کند. ما نمی دانیم این موضوعاتی که مطرح 
می کنیم پا روی دم کدام آقازاده یا داماد می گذاریم که پروژه های تخریب 
دنبال می شــود. از شهردار تهران درخواست می شود اگر در جریان این 
دســته از اقدامات که علیه منتقدین عملکردش هســت؛ اقدامات لازم 

جهت جلوگیری از تداوم این فعالیت ها انجام شود.«
در همیــن راســتا دیده بان ایران در بخشــی از یک گــزارش با تیتر 
»ســفر 2۱روزه خانواده شــهردار تهران به اروپا/ آقای داماد بیش از 8۰ 
سفر خارجی داشته اســت؟« نوشت: »حالا که وزارت کشور به موضوع 
»مرخصی و ســفرهای خارجی زاکانی« حساس شــده و به بررسی آن 
می پردازد، یک منبع آگاه گفت: »داماد آقای زاکانی نیز حدود 8۰ سفر 
خارجی داشــته اســت. یکی باید از او – داماد زاکانی – بپرسد آقای »ح« 
شغل شما چیست و پول این سفرها را از کجا می آورید؟ او در آخرین سفر 
خود به اروپا حدود 2۱ روز اقامت داشــته است. ضمن آنکه در اغلب این 
سفرها دختر زاکانی هم حضور داشته است. مگر با حقوق کارمندی و وام 
می شود چنین هزینه هایی کرد؟ آن طور که ما شنیدیم، نهادهای نظارتی 

نیز به موضوع »سفرهای آقای داماد« ورود پیدا کرده اند.«

سفرهای آقای داماد زیر ذره بین

گزارش
قضائی 


